
VÝROČNÍ ZPRÁVA 2022 
DOBROČINNÝ SPOLEK MARTA 

 

O SPOLKU – statistika, finance, administrativa 
Spolek eviduje 24 členů, během roku se přihlásilo 5 nových členek; sešli jsme se na 
9 měsíčních setkáních, účast: 6. Výroční schůze proběhla 28.4. Od května má 
Spolek novou pětiičlennou Radu spolku (Zdena Veselá, Ruth Junová, Václav 
Homolka, Markéta Gladková, Jaroslav Fér-předseda). 
 

 
 
Kromě Dobročinného trhu 4.12. jsme se zapojili do akcí: Bašta pro všechny  
(dotace města 15.000 Kč), Čáslavské dvorky, Výstava na stromech, Krabice od bot; 
průběžně Fair trade. Pokračovala spolupráce se ZŠ Náměstí (sbírka pro Ukrajinu, 
zaplacení obědů). Dvěma ukrajinským rodinám jsme přispěli celkem 18.500 Kč 
(pračka, lednice, uhlí). 
 



          
 
Za prodej výrobků v průběhu roku jsme získali 4.600 Kč, při dobročinném trhu 
dalších 3.789 Kč (v roce 2021 byl výnos při dobročinném trhu 1.801 Kč). Na 
členských příspěvcích (300 Kč zaměstnaní, 100 Kč důchodci) se sešlo 3.600 Kč,            
ale zůstává mnoho členských příspěvků nezaplacených, až od roku 2020. Přijali 
jsme zato 5.900 Kč na darech a dva velké dary (sbor ČCE Opatovice a firma Linea) – 
73.163 Kč. Sbírku při adventním koncertu 4/12 jsme věnovali Diakonii Čáslav 
(4.835 Kč). Turistická vizitka kostela (á 12 Kč) se rozprodala, objednali jsme opět 
dalších 150 kusů (je k dispozici i v informačním středisku a v muzeu). 
Napsal předseda Dobročinného spolku Marta Jaroslav Fér 
 
ČINNOST SPOLKU 
Dobročinný spolek Marta se schází jednou měsíčně. Na setkáních se zabýváme 
zhotovováním výrobků pro dobročinné trhy. Zároveň společně plánujeme další 
činnost spolku často s ohledem na aktuální potřeby. V roce 2022 jsme se zaměřili 
především podporu uprchlíků z Ukrajiny. Začali jsme organizovat pomoc, jakmile 
do Čáslavi dorazily první rodiny s dětmi. Pro uprchlíky jsme zřídili za podpory 
celého čáslavského sboru ČCE potravinovou a oděvní banku, která byla v provozu 
až do léta. Pro jednu uprchlickou rodinu jsme poskytli finanční příspěvek na nákup 
uhlí. Celý rok v baště probíá výuka češtiny pro Ukrajince.  

     
 



Vrcholem činnosti spolku jsou každoročně dvě akce – fairtradový festival Bašta pro 
všechny a Adventní dobročinný trh. Bašta pro všechny, která se konala v červnu, 
byla v roce 2022 z hlediska návštěvnosti i počasí velmi úspěšná. V červnu jsme se 
podíleli také na Noci kostelů. Oblíbenou akcí spolku je Adventní dobročinný trh. 
V roce 2022 jsme ho uspořádali v Komenského síni a spojili s výběrem dárků 
Krabice od bot. Krabice od bot je důležitou součástí činnosti spolku již několik let.  
 

          
 
Atmosféra adventního trhu byla výjimečná, návštěvnost bohužel pokulhávala            
za očekáváním. Výzvou pro letošní rok bude přilákat na adventní trhy více 
návštěvníků. Na všech důležitých akcích spolek aktivně podporovaly děti                          
z čáslavského sboru ČCE. Bez jejich pomoci by byly akce velmi ochuzené. 
Napsala členka Dobročinného spolku Marta Věra Suchánková 
 
JAZYKOVÉ KURZY ČEŠTINY PRO UKRAJINCE 
Spolek Marta se již v dubnu 2022 zapojil do pomoci ukrajinským uprchlíkům, 
převážně ženám a dětem. Jana Andrejsková iniciovala otevření jazykových kurzů 
češtiny, které začaly probíhat v Baště pro všechny nejdříve jednou týdně a 
postupně zintenzivnily, neboť se do výuky zapojili další dobrovolníci.  
 

        



Nyní výuka probíhá již čtyřikrát týdně. V hodinách řešíme nejen českou gramatiku, 
ale i běžné záležitosti, se kterými se ukrajinští uprchlíci setkávají při hledání práce 
nebo ubytování. Spolek pomáhá i finančně – nákupem učebnic, úhradou obědů, 
příspěvkem na uhlí, pořádáním potravinové sbírky. Evangelický kostel a bašta se 
staly důležitým místem setkávání. 
 

 
Vánoční večírek v baště 

 
 

Napsala členka Dobročinného spolku Marta a lektorka češtiny                          
Drahomíra Nováková 



ZPRÁVA O FAIRTRADE  2022 

V květnu 2023 oslavíme první fairtradové jubileum – 5 let se může náš sbor 
chlubit titulem Fairtradový sbor. A jsem si jistá, že zcela zaslouženě, neboť se 
téma FAIRTRADE – spravedlivého obchodu - díky všem naším fairtradovým akcím, 
které během roku pořádáme, dostává do podvědomí široké veřejnosti čím dál více. 
Máme z toho opravdu velkou radost! 
 

                 

V průběhu celého roku 2022 se s tématem FAIRTRADE pojily nejen akce zaměřené 
přímo na toto téma jako takové, jako např. Férová snídaně, multižánrový 
fairtradový rodinný festival Bašta pro všechny, Výstava na stromech, tradiční 
Dobročinný adventní trh, ale i (ne)obyčejná setkání v naší krásné Baště i během 
bohoslužeb. 
 

        



FÉROVÁ SNÍDANĚ 
Jedna z prvních fairtradových akcí v roce 2022 byla FÉROVÁ SNÍDANĚ. Na tu jsme 
se všichni po dvouleté odmlce neskutečně moc těšili, v době covidové to totiž 
nebylo možné, dva předešlé ročníky (2020,2021) se konaly za takových opatření, 
kdy jsme se nemohli setkat a posnídat tak, jak jsme byli zvyklí, tedy na zahradě 
Diakonie. 
 

 Rok 2016 
 

 Rok 2017 
 
Naštěstí v tomto roce už se snídaně mohla opět uskutečnit v krásný prosluněný 
sobotní den 14. května. Akce probíhá tradičně na Světový den pro fair trade, který 
připadá na druhou květnovou sobotu. Podávala se fairtradová káva, čaj, kváskový 
domácí chléb, mléko, tvaroh, sýry, uzeniny, zelenina a ovoce od místních farmářů.  
Celé akce se účastnilo bezmála 70 lidí z řad veřejnosti. Při Férové snídani jsme 
prodávali fairtradové produkty, které vozíme z pražského Obchůdku Jednoho 
světa, s kterým spolupracujeme dlouhodobě.  
 



 
Další krásnou fairtradovou akcí byl 2. ročník multižánrového fairtradového 
rodinného festivalu na hradbách Bašta pro všechny, kterého se účastnilo 
kolem 140 lidí. Tento ročník jsme mezi námi přivítali ukrajinské maminky s dětmi, 
které uprchly před válkou na Ukrajině. V duchu česko-ukrajinském se nesl i celý 
program festivalu. Nechyběla ani tradiční fairtradová hra pro děti Masterchef 
Fairtrade, kdy si děti vytvořily skupinky a z fairtradových pochutin a bio produktů 
připravovaly pestré a chutné pokrmy a nápoje.  
 

  
Divadlo Víti Marčíka v zahradě u kostela 

 
 

 
Koncert ZUŠ Čáslav a ZUŠ Kutná Hora 

 

     



                      
Koncert ukrajinské zpěvačky Katyi Gaposhka v kostele 

 

 
Soutěž fairtradový Masterchef 

 
 
 



 
Spolek Formanova Čáslav v tomto roce podruhé pořádalo na začátku září DVORKY 
a my jsme byli u toho! V rámci dvorkového jarmarku jsme prodávali tradičně kávu, 
čaj, čokolády a nechyběly ani rukodělné výrobky. Zájem byl opravdu velký, 
návštěvnicí se hodně zajímali o celou myšlenku fairtradu a doptávali se na různé 
podrobnosti. Dorazili nejen Čáslavané, ale i lidé z širokého okolí.  
 

         
Prodej faitradových produktů na zahradě kostela. 

 
V neděli 2. října v rámci bohoslužeb Díkčinění jsme již po páté zahájili Výstavu na 
stromech, v tomto roce na téma „Kávová krize“. Výstava proběhla v rámci 
Týdne důstojné práce a vystavené fotografie zachycující pěstování kávy v Kolumbii 
bylo možné zhlédnout na čáslavském náměstí. V týdnu pak v rámci doprovodného 
programu k Výstavě bratr Václav Homolka v Baště prezentoval své poznatky o 
kolumbijské kávě, především pak té fairtradové a celé povídání obohatil svými 
vzpomínkami z cest po Kolumbii a Venezuele.  
 

    



 

Všechny fairtradové akce v roce 2022 završil tradiční Dobročinný adventní 
trh, kde jsme společně s výrobky spolku Marta a Diakonie a výrobky dětí s velkým 
zájmem prodávaly fairtradové produkty a rukodělné výrobky.  

       

Během celého roku se prodalo fairtradové zboží (především jako káva, čaj, 
čokoláda) a rukodělné výrobky v hodnotě bezmála 55 000 Kč - a to při akcích 
pořádané sborem, při fairtradových akcích, na vánočním trhu i během bohoslužeb. 
Všechny produkty a rukodělné výrobky dovážíme z pražského Obchůdku Jednoho 
světa, který vede sestra z vršovického sboru v Praze Magda Jelínková.  
 

   
 

Fairtradový obchůdek „skříň“ v baště.    Máme v nabídce i adventní kalendáře. 
 
 



 
Všemi fairtradovými akcemi, které v průběhu roku pořádáme, dáváme najevo, že 
nás zajímá, kdo a za jakých podmínek pro nás plodiny, které běžně v domácnosti 
využíváme, pěstuje. Není nám lhostejné, jak pěstitelé z třetích zemí pracují a jak 
jsou za svou práci ohodnoceni, jaké to má dopady pro ně i jejich rodiny, stejně tak 
nám není lhostejné, za jakých podmínek jsou vypěstovány produkty z třetích zemí 
a co dovolíme přinášet na naše stoly.  
 
Těšíme se i na rok 2023, který bude opět nabitý pozitivním myšlením a podporou 
fair trade. Nejbližší fairtradové akce nás čekají v květnu – Férová snídaně, oslava 
jubilea Fairtradový sbor, Bašta pro všechny a mnoho dalších.  
Buďte u toho s námi - má to opravdu smysl! Neboť FAIRTRADE není jen o 
spravedlnosti, ale také o lásce a respektu k druhým i k přírodě.  
 

Napsala členka Dobročinného spolku Marta Linda Homolková 
 
 

 



 

 

PŘEJEME VÁM FAIRTRADOVOU POHODU!!! 

 

FAIRTRADOVÝ OBCHŮDEK V BAŠTĚ BÝVÁ OTEVŘEN: 

Každou středu během „Na kafe s farářkou“ 

od 10-12 hodin 
 

Každou neděli během „Kafe po bohoslužbách“ 

od 10-11 hodin 
 

Při každé akci v kostele, na faře nebo v baště. 


